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4. maj 2015      UPA 2015/113 

I henhold til § 33 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg hermed følgende 

beslutningsforslag:  

Forslag til Inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisut pålægges, at undersøge 

mulighederne for, at hjemmedialyse kan anvendes i Grønland, og at fremlægge en anbefaling 

herom senest på̊ FM 2016. 

(Medlem af Inatsisartut Mimi Karlsen, Inuit Ataqatigiit)  

Inatsisartut medlem Mimi Karlsen har stillet forslag til, at Naalakkersuisut pålægges, at undersøge 

mulighederne for, at nyrepatienter som grundet manglende mulighed for behandling og derfor  må 

opholde sig i Danmark   kan få mulighed for, at hjemmedialyse kan anvendes i Grønland, hvilket vi 

har forståelse for.  

Der er ifølge eksperter på området to former for dialyse, bughindedialyse (P-dialyse) og bloddialyse 

(H-dialyse). Der er i dag 15-16 patienter som behandles via P-dialyse i Grønland og 3 patienter som 

behandles via H-dialyse i Danmark. Behandling via P-dialyse i vores land ser ud til at fungere uden 

at det er til fare for patienterne. Behandling via H-dialyse er vanskeliggjort ved, at der mangler 

specialudstyr og specialuddannet personale samt især mangel på læger, der har specialiseret sig i 

dette område. 

Fra Siumut har vi forståelse for eksperternes udsagn om, at patienter der har fået  sådanne 

nyresygdomme skal behandles med størst mulig forsigtighed og at der på indeværende tidspunkt 

endnu ikke er fremkommet brugbare metoder der er ufarlige. I den aktuelle sag er det således først 

og fremmest hensynet til patientens ve og vel man skal have fuld sikkerhed for er i orden. 

Vi har fra Siumut stor forståelse for forslagsstillerens Mimi Karlsens forslag om, at Naalakkersuisut 

pålægges, at undersøge mulighederne for, at hjemmedialyse kan anvendes i Grønland men vil 

samtidig påpege eksperternes udtalelse herom: ” Det er fortsat den speciallægefaglige vurdering, at 

det ikke er fagligt forsvarligt, at hjemtage H – dialyse til Dronning Ingrids Hospital for nuværende, 

da den faglige standard ikke kan opretholdes med kun 3 patienter.” 
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Med disse bemærkninger foreslår vi, at punktet forkastes, idet at forslaget vurderes til ikke at kunne 

gennemføres under forsvarlige forhold.  

 

Vivian Motzfeldt  

Siumut 

 

 


